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Corneliu Chisu, primul roman ales parlamentar 
in Canada
Alegerile federale canadiene din 2 mai au generat, asa cum se stie, surprize de 
proportii in componenta viitorului Parlament canadian. Pe langa socul 
provocat de valul portocaliu care a invadat Parlamentul, comunitatea romana 
din Canada a avut surpriza placuta sa afle ca un canadian de origine romana a 
fost ales deputat de Ontario pe listele Partidului Conservator, aflat la Putere. 
Numele noului deputat este Corneliu Chisu. 
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Corneliu Chisu s-a nascut la Satu Mare, in urma cu 62 de ani si s-a stabilit in Canada in 
anul 1981. A absolvit Institutul Politehnic Bucuresti in 1971, iar in perioada 1972-1976 a 
fost asistent la aceeasi institutie. Casatorit cu o italianca, Corneliu Chisu paraseste 
Romania in 1976, stabilindu-se mai intai in Italia, de unde va imigra in Canada, in 1981.

 Stabilit la Toronto, Corneliu Chisu lucreaza la Delegatia Comerciala a Italiei, unde 
consiliaza firmele italiene care vor sa intre pe piata canadiana. intre 1985 si 1988 face un 
masterat in inginerie la University of Toronto, dupa care activeaza timp de 19 ani ca ofiter-
inginer in cadrul fortelor armate canadiene, informeaza publicatia romanilor din Montreal 
« Pagini Romanesti ». Participa la misiunile din Bosnia si Afganistan si primeste mai multe 
distinctii, printre care Canadian Forces Decoration si Commemorative Medal for the 
Golden Jubilee of Her Majesty Queen Elizabeth II.



Am vorbit cu Corneliu Chisu in dimineta zilei de 3 mai, dupa noaptea alegerilor.  La ora 
noua, era la biroul sau de campanie, desi te-ai fi asteptat ca ziua sa inceapa mai tarziu 
dupa o noapte lunga si nebuna.  Ne-a raspuns la telefon seful sau de campanie, care i-a 
strigat: “a Romanian newspaper from Montreal”.  A venit la telefon si asa a inceput mica 
nostra discutie, pe fondul  altor telefoane care sunau intr-una.

Felicitari din partea noastra pentru victorie…

Multumesc.

Domnule Chisu, sunteti primul roman ales ca deputat in Parlamentul canadian. Ce va 
insemna prezenta dumnea-voastra la Ottawa pentru comunitatea romaneasca din Canada?

Banuiesc ca prezenta mea in Parlamentul canadian va ajuta comunitatea romaneasca. Este, in 
primul rand, un semnal pentru toti romanii ca in Canada se poate reusi, ca nu exista discriminare 
nici macar la nivel politic. Cine vrea sa faca treaba, poate. Romanii sunt deja apreciati in 
Canada,  nu mai suntem asociati cu comunismul, dar este sigur ca un deputat roman va 
imbunatati perceptia canadienilor despre romani.

M-am implicat in politica, fiindca am inca multe de dat Canadei

Cum ati ajuns sa va implicati in politica si sa candidati?

Am fost tot timpul implicat in comunitate. Am fost, pana pe 7 mai 2011, vicepresedinte al 
Asociatiei Inginerilor din Ontario, o asociatie care are 75.000 de membri si sunt implicat, ca 
voluntar, in multe alte proiecte. Dupa retragerea din armata (fe-bruarie 2009, n.n.), am considerat 
ca am inca foarte multe de dat Canadei si ca experienta mea indelungata, inclusiv cea de Consul 
onorific in Ontario al Republicii Moldova, intre 1995–2004, poate fi folosita la nivel national, in 
slujba tuturor canadienilor.

Sunt multi romani in circumscriptia dvs.?

Am avut surpriza sa intalnesc foarte multi romani in timpul campaniei electorale. Estimez ca in 
Pickering-Scarborough East, circumscriptia in care am fost ales, locu-iesc aproximativ 1000 de 
romani. Circumscriptia are o populatie de 106.602 locuitori dintre care, cu drept de vot,  
77.522. Prezenta la vot a fost de 61,9%.

De ce ati ales Partidul Conservator?

Am ales Partidul Conservator pentru ca este in sintonie cu convingerile mele politice, mai ales in 
ceea ce priveste administratia financiara prudenta, cu obiectivul de a crea noi locuri de munca.

Am inteles ca ati parasit Romania in 1976. Cum ati reusit?

Anul 1976 a fost anul in care ambii mei parinti s-au prapadit. Eu m-am casatorit cu actuala mea 
sotie, Maria Pia, care era lector de limba italiana la Universitatea din Bucuresti, in cadrul 
schimbului cultural dintre Romania si Italia. Am decis sa ne stabilim in orasul Caserta din Italia, 
unde locuia socrul meu, generalul Francesco Russo.

De ce ati ales sa va stabiliti in Canada, fiindca in acea perioada era probabil usor sa ramai 
in Europa de Vest?



Din pacate, in acea perioada, in Italia, unde eram rezident permanent, era o instabilitate politica 
notabila, iar terorismul Brigazilor Rosii crea un pericol iminent pentru cresterea unei familii.

Ce legaturi mai aveti cu Romania? Cand ati fost ultima data in tara?

Ultima data am fost in Romania in 2007, cand mi-am vizitat orasul natal, Satu Mare. Legatura cu 
Romania o mentin mai ales prin fostii sportivi din cadrul scrimei romanesti, cu Alexandru Mironov, 
cu Anisoara Pascu si cu altii, de care ma leaga o prietenie care dureaza de decenii, datorita 
faptului ca am fost component, in anii ‘70, al lotului national de floreta al Romaniei.

S-a schimbat ceva in relatia dvs. cu Romania dupa ce ati fost ales in Parlamentul 
canadian? Stim ca ati fost cautat de ziaristi din tara pentru interviuri; ati fost cautat si de 
oficialitati din Romania? Ati fost felicitat pentru reusita dvs. de Ambasada Romaniei la 
Ottawa?

Relatia mea cu Romania este aceeasi si nu s-a schimbat. Apreciez cultura si traditiile romanesti 
si respect tara, dar traiesc in Canada si obiectivul meu personal este de a contribui, pe masura 
fortelor mele, la cresterea bunastarii tarii mele adoptive, care mi-a acordat aceasta inalta 
incredere de a ma alege membru al Parlamentului. intr-adevar, am fost cautat de mai multi 
ziaristi si personalitati din comunitatea romaneasca din Canada si am apreciat felicitarile din 
partea Consulatului General al Romaniei din Toronto si a Ambasadei Romaniei de la Ottawa. Pot 
sa mentionez ca am ramas impresionat si de felicitarile din partea ministrului de Externe al 
Republicii Moldova, care personal mi-a telefonat, la o zi dupa anuntarea rezultatelor alegerilor, 
dar si din partea Ambasadei Republicii Moldova de la Washington.

Care este pozitia dvs. fata de ridicarea vizelor pentru cetatenii romani care doresc sa 
calatoreasca in Canada?

Aceasta este de competenta autoritatilor canadiene si, fiind ales doar de cateva zile, nu cunosc 
indeajuns aceasta problema pentru a ma pronunta.

Canada iti da toate posibilitatiile de a te realiza

Prin prisma reusitei dvs., ce mesaj aveti pentru sutele de mii de imigranti romani care 
traiesc in Canada si care, unii dintre ei, se simt descurajati si oarecum respinsi de aceasta 
societate?

Canada este o tara minunata si iti da toate posibilitatile de a te realiza. Desigur ca nu este usor si 
exista si momente in care nu reusesti ceea ce iti propui. Important este sa inveti din esecuri si sa 
devii si mai puternic si increzator in fortele tale. Am convingerea ca societatea canadiana 
apreciaza munca si apreciaza, in special, eforturile cetatenilor pentru a construi o societate mai 
buna.

Tinand cont ca ati fost ales deputat pe listele Partidului Conservator, sunt sanse sa fiti 
ales ca membru al Guvernului?

Formarea Guvernului este o prerogativa a liderului Partidului Conservator, domnul prim-ministru 
Stephen Harper. Bineinteles ca stau la dispozitia dumnealui in orice rol pe care dansul va dori sa 
mi-l incredinteze.
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